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FV/ac 

 

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL 

PLE DE L’AJUNTAMENT D’ALELLA 

 

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ 
 

Caràcter: ordinari 

Data: 25 de juliol de 2013 

Horari: de les 19 h 35 min a les 20 h 45 min 

Lloc: Sala de Sessions de la Casa de la Vila 

 

ASSISTENTS 
 

Sr. Marc Almendro i Campillo, regidor (ERC-SxA-AM) 

Sr. José Bardes Conesa, regidor (Gd’A) 

Sr. Francisco Javier Berzosa Hergueta, regidor (PP) 

Sra. Ana Fernández i Amela, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Andreu Francisco i Roger, alcalde-president (ERC-SxA-AM) 

Sr. Benjamí Izquierdo i Albella, regidor (CiU) 

Sr. Vicenç Llorca i Berrocal, regidor (CiU) 

Sra. Glòria Mans Cervantes, regidora (PSC-PM) 

Sra. Mercè Marzo Gómez, regidora (Gd’A) 

Sra. Maria Isabel Nonell i Torras, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Frederic Salas i Mañas, regidor (ERC-SxA-AM) 

Sra. Maria Teresa Vilaró i Comas, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sra. Cristina Xatart i Alzina, regidora (CiU)  

 

Assistits pel sotasignat secretari general de la Corporació, Sr. Félix-José Valdés Conde. 
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Assisteix a la sessió l’Interventor de Fons accidental, Sr. Oriol Rivera Bertran. 

 

ORDRE DEL DIA 
 

1.- Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 27 de juny 

de 2013. 

2.- Informe d’Intervenció i Tresoreria corresponent al segon trimestre de 2013 sobre 

compliment de terminis per al pagament d’obligacions pendents. 

3.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació d’expedient de modificació de crèdit núm. 

12/2013. 

4.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació del Compte General corresponent a l’exercici 

2012. 

5.- Proposta de la regidoria d’Administració sobre reconeixement de compatibilitat per 

a l’exercici d’activitat privada al funcionari, Tècnic Superior Economista de l’Escala 

d’Administració Especial, Sr. Oriol Rivera. 

6.- Moció dels grups municipals d’ERC-SxA-AM, PSC-PM i CIU de suport als clubs i 

entitats esportives catalanes davant l’acció d’inspecció de treball. 

7.- Moció dels grups municipals d’ERC-SxA-AM i CIU d’adhesió al Pacte Nacional pel 

Dret a Decidir. 

8.- Moció del grup municipal del PSC-PM d’adhesió al Protocol d’execució de les 

diligències de llançament als partits judicials de Catalunya.  

9.- Moció del grup municipal del PSC-PM sobre l’actual situació d’atur dels joves a 

Catalunya. 

Precs i preguntes. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 
 

Al poble d’Alella, el dia 25 de juliol de dos mil tretze, essent les 19 hores 35 minuts, a la 

Sala de Sessions de la Casa de la Vila i sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. alcalde, Andreu 

Francisco i Roger, es reuneix el Ple de l’Ajuntament en sessió pública ordinària. 
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Constatada l’existència del quòrum necessari per a la seva vàlida constitució, l’alcalde 

obre la sessió i es passen a tractar els assumptes inclosos a l’ordre del dia, recaient sobre 

aquests punts els acords que a continuació s’indiquen: 

 

 

1.- APROVACIÓ DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA EL 

DIA 27 DE JUNY DE 2013.- La Presidència sotmet a votació l’aprovació de l’acta de la 

sessió ordinària de 27 de juny de 2013, la qual  s’aprova per unanimitat.  

 

 

Arribat aquest punt i essent les 19 hores 40 minuts compareix a la sessió el regidor Sr. 

José Bardes Conesa. 

 

 

2.- INFORME D’INTERVENCIÓ I TRESORERIA CORRESPONENT AL SEGON TRIMESTRE DE 

2013 SOBRE COMPLIMENT DE TERMINIS PER AL PAGAMENT D’OBLIGACIONS 

PENDENTS.- El Sr. alcalde ret compte de l’informe d’Intervenció i Tresoreria, el qual 

literalment diu: 

 

“INFORME 2n. TRIMESTRE 2013 sobre compliment de terminis per al 

pagament d’obligacions pendents. 

 

De conformitat amb allò establert a l'article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, 

de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual s'estableixen 

mesures contra la morositat en les operacions comercials; 

 

NORMATIVA APLICABLE: 

- Llei 15/2010 per la qual s'estableixen operacions de lluita contra la morositat.  

- RDL 3/2011 Text Refós de la Llei de Contractes del sector públic. 

- Reial Decret 1496/2003, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el reglament 
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sobre les obligacions de facturació i es modifica el reglament de l'impost sobre 

el valor afegit. 

 

Primer.- D'acord amb la Llei 15/2010, el registre de factures s'ha de configurar 

com un registre comptable auxiliar obligatori per les Entitats Locals. 

 

El compliment del termini en els pagaments és d'aplicació a tots els pagaments 

entre empreses i l'administració local segons el TRLCSP. També és aplicable a les 

factures o documents justificatius que transcorreguts més de tres mesos des de la 

seva anotació en el registre de factures i no s'hagi tramitat l'expedient d'aprovació 

de la despesa i reconeixement de l'obligació o s'hagi justificat per l'òrgan gestor 

l'absència de la seva tramitació en un mes des de la data d’entrada a l’esmentat  

registre. 

 

Segon.- La Llei 15/2010 estableix com a terminis de pagament els següents: 

 

Dates Terminis ( a comptar des de l’ exp. de la 
cert. obres o registre entrada factures) 

7/7/2010 - 31/12/2010 55 dies 
1/1/2011 - 31/12/2011 50 dies 
1/1/2012 - 31/12/2012 40 dies 
1/1/2013 - endavant 30 dies 

 
 

Tercer.- Trimestralment s'haurà d'emetre informe sobre el compliment de terminis 

per al pagament de les obligacions que inclourà necessàriament nombre i quantia 

global d'obligacions pendents amb incompliment de termini. 

 

És a dir, s'hauran d'emetre el 31 de març, 30 de juny, 30 de setembre i 31 de 

desembre. 

  

Quart.- L’informe trimestral s'haurà de subjectar als següents tràmits: 
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1.- Traslladar-lo al Ple. 

2.- Traslladar-lo a la Direcció General de Coordinació Financera amb les entitats 

locals com a òrgan competent del Ministeri d'Economia i Hisenda.  

3.- Traslladar-lo a la Direcció General de Política Financera de la Generalitat de 

Catalunya. 

4.- El Ple en el termini de 15 dies a la sessió en la qual s'hagi debatut l’informe 

trimestral, publicarà un informe agregat de la relació de factures i documents 

agrupats pel seu estat de tramitació, tot i que la llei no estableix la forma de 

publicitat específica. 

 

Cinquè.- S'acompanya Annex 1 que inclou llistat de  factures amb compliment 

dels terminis i resum de nombre i quantia global de les obligacions pendents amb 

incompliment de termini, així com relació de factures que han estat enregistrades 

al registre de factures fa més de tres mesos sense que hi hagi hagut 

reconeixement de l’obligació, dades que es trameten al Ministeri d’Economia i 

Hisenda.   

 

Sisè.- Així mateix s'acompanya Annex 2 amb relació agrupada per estat de 

tramitació, dades que es trameten a TUTELA FINANCERA de la Generalitat de 

Catalunya.” 

 

 

La Presidència obre la deliberació i cedeix la paraula al Sr. Rivera que manifesta que serà 

breu. El període mitjà d’aquest segon trimestre ha augmentat uns deu dies respecte el 

trimestre anterior. És a dir, la norma actualment diu que s’ha de pagar a 30 dies, i en 

aquest trimestre estan pagant de mitjana a 46,73 dies. Bàsicament, les causes d’aquest 

increment es deuen que al final del 2012 es va executar un volum important del 

pressupost, cosa que sempre passa que a final d’any sempre hi ha un gran volum 

d’execució i això provoca que hi hagi un gran volum de pagaments. I també en 
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concordança que, durant els primers mesos de l’any, els ingressos de l’Ajuntament són 

mínims, perquè fins que no passen dos mesos els padrons dels tributs municipals no 

poden passar-se a cobrament i provoca una mica de desfàs entre cobraments i 

pagaments, i això fa que s’hagi hagut d’estirar una mica el període de pagament als 

proveïdors. Però, segurament, ara ja la cosa s’ha normalitzat i l’informe del tercer 

trimestre preveuen que ja tornaran a la normalitat, que és tornar a pagar al voltant dels 

30 dies, que és el que marca la normativa actual per a aquest any. 

 

 

El Ple acorda quedar assabentat de l’informe corresponent al segon trimestre de l’any 

2013 sobre compliment dels terminis per al pagament de les obligacions pendents, emès 

conformement a l’establert per l’article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol. 

 

 

3.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ D’EXPEDIENT DE MODIFICACIÓ DE 

CRÈDIT NÚM. 12/2013.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual 

literalment diu: 

 

“Per poder atendre les despeses que es detallen a continuació,  per a les quals la 

consignació en el pressupost ordinari actual és insuficient, cal tramitar l’expedient 

de modificació de crèdit amb subjecció a les disposicions vigents.  

 

S'han examinat els crèdits de l'esmentat pressupost que es poden reduir sense 

pertorbació del servei, i s’ha proposat al Ple municipal l’aprovació de la modificació 

de crèdit mitjançant el crèdit extraordinari següent: 

 

CRÈDIT EXTRAORDINARI 

Baixa de crèdits Descripció Import 
07.172.46600 Conveni ADF 1.500,00 
05.929.27000 Despeses imprevistes 15.600,00 
TOTAL  17.100,00 
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Partida a augmentar Descripció projecte Import 

07.172.48004 Conveni Assoc. Protecció flora i 
fauna d’Alella 1.500,00 

02.130.15100 Gratificacions 15.600,00 
TOTAL  17.100,00 

 

Atès els següents FONAMENTS DE DRET: 

 

Les transferències proposades no afecten els crèdits ampliables, ni els crèdits 

extraordinaris atorgats en l’exercici.  

 

Les partides que es proposa minorar no han estat incrementades mitjançant 

suplements o altres transferències. Tampoc procedeixen de crèdits incorporats com 

a conseqüència de romanents no compromesos procedents de pressupostos tancats, 

ni han estat objecte de cap minoració, com a conseqüència de transferències 

anteriors.  

 

No hi ha cap compromís de despesa que impedeixi la modificació de les partides 

que es proposa minorar.  

 

Es compleixen l’article 180 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel 

qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, els articles 

35 a 41 del Reial decret  500/1990 i l’article 7, 8 i 10 de les bases d’execució del 

pressupost. 

 

Per tot això, aquesta Alcaldia proposa: 

 

PRIMER.- Aprovar la modificació de crèdit 12/13 del pressupost municipal vigent. 

 

SEGON.- Continuar la tramitació establerta a l’article 177 i 179 del text refós de la 

llei reguladora de les hisendes locals sotmetent l’esmentat expedient a informació 
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pública per un termini de quinze dies hàbils en el Butlletí Oficial de la Província, 

perquè qualsevol persona interessada pugui formular-hi aquelles objeccions i 

suggeriments que estimi adients. 

 

TERCER.- Considerar definitivament aprovat l’expedient en cas que no es formuli 

cap objecció ni suggeriment contra aquest expedient en el termini d’informació 

pública.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que aquesta modificació, com van informar en la Comissió 

Informativa, per la seves característiques ha de passar per aquest Ple, i simplement 

inclou dos moviments de partides. Un moviment de 1.500€ que sortirien de la partida 

vinculada al conveni amb l’ADF i que anirien a una nova partida que es crea per signar un 

conveni amb l’Associació de Protecció de la Flora i la Fauna d’Alella, que és una entitat 

creada pels ADF del municipi, i que, per tant, això els permetrà poder arribar a un acord i 

transferir-los a ells aquest recurs, aquests 1.500€, perquè puguin dotar-se de material, 

etcètera, per dotar els ADF d’Alella. I la segona és la incorporació de la partida de 

despeses imprevistes de 15.600€ que anirien destinats a les gratificacions de la regidoria 

de Governació. Aquest any, en el pressupost han dotat aquesta partida amb 40.000€. 

L’any passat van tenir una despesa per aquest concepte a l’entorn de 130.000€. Ja la van 

dotar expressament ajustada, i ara el que fan és dotar-la amb aquest complement que, 

conjuntament amb l’entrada en funcionament de la nova organització del temps de la 

Policia Local que preveuen per l’últim trimestre, hauria de permetre que no se n’anessin 

gaire més enllà d’aquests 40.000€ més els 15.000€ que ara hi incorporen.  

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que, a la vista d’aquesta partida que és de 

gratificacions, i, que si no s’equivoca, com s’ha comentat correspon a la regidoria de 

Governació, veuen en l’estat d’execució que en el primer trimestre ja s’havia esgotat el 

63% de la partida prevista per tot l’any i el Sr. alcalde ara els diu que aquests 15.000€ 

seran suficients per cobrir la totalitat de l’any. Entenen, com han reiterat altres vegades, 
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que hi ha una sèrie de partides relatives a gratificacions, a plusos, a complements, 

etcètera, que s’haurien d’ajustar molt més i, per tant, no votaran a favor d’aquesta 

modificació de crèdit. 

 

El regidor Sr. Izquierdo manifesta que amb la primera modificació, que és aquesta dotació 

de 1.500€ a l’Associació de Protecció de la Flora i la Fauna d’Alella, hi estarien d’acord. 

Amb el que en principi no estan d’acord és que es presenti en aquests moments un 

increment sobre el pressupost que ja havien ajustat i que recentment havien aprovat dels 

40.000€ en aquesta partida. Per tant, donat això, la seva posició és d’abstenció enfront 

aquesta modificació de crèdit. 

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sres. Mans i Nonell, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Fernández, i 

Vilaró, i Sr. Almendro; hi voten en contra els regidors, Sra. Marzo i Sr. Bardes; s’abstenen 

de votar-la els regidors Sra. Xatart, i Srs. Izquierdo i Llorca. En conseqüència s’aprova la 

proposta.  

 

 

4.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ DEL COMPTE GENERAL 

CORRESPONENT A L’EXERCICI 2012.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de 

l’Alcaldia, la qual literalment diu: 

 

“Vist l’informe favorable de la Comissió Especial de Comptes emès en sessió de 12 

de juny de 2013, en relació al Compte General corresponent a l’exercici 2012. 

 

Atès que durant el període d’informació pública no s’hi han produït al·legacions, 

aquesta Alcaldia proposa al Ple municipal l’adopció del següent acord: 
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Aprovar el Compte General corresponent a l’exercici 2012, que s’adjunta a aquesta 

proposta.“ 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que, com saben i com cada any, procedeixen a l’aprovació 

d’aquest compte general, que és la confecció tècnica d’un document on es recull la 

situació econòmica, els diferents moviments econòmics duts a terme en l’exercici, en 

aquest cas de l’any  2012. Simplement, com a resum, recordar quatre xifres de la 

liquidació de l’exercici 2012. Varen tenir un superàvit pressupostari lleugerament per 

damunt del milió d’euros, un estalvi net situat també al voltant del 1.050.000€ i un 

romanent de tresoreria per a despeses generals d’1.044.000€. Recordar que a 31 de 

desembre el ràtio d’endeutament de l’Ajuntament era del 31,14% quan el màxim permès 

per llei és el 75%. I recordar que també, d’aquest import, la major part, en aquella data i 

encara avui, doncs estan situats en dipòsits que estan rendint interessos a l’Ajuntament. 

 

El regidor Sr. Izquierdo manifesta que ells voldrien fer uns comentaris en aquest 

tancament. La seva intervenció, bàsicament, es basaria en tres punts: sobre els 

continguts dels informes d’Intervenció al tancament de l’exercici, sobre els informes 

complementaris d’Intervenció i un tercer punt que és una reflexió sobre els contractes de 

serveis externs. Sobre l’informe d’Intervenció al tancament de l’exercici, el resultat de 

l’informe és clar i això no deixa dubtes a ningú o no els n’hauria de deixar. La situació 

financera d’aquest Ajuntament és saludable, però, amb molt bon criteri, dins l’informe 

s’alerta dels riscs que es presenten i que els obliguen en la pràctica a accions efectives de 

millora en la gestió dels recursos. L’informe d’Intervenció, de forma literal, diu: “Ara bé, 

donat l’escenari econòmic actual de la forta crisi econòmica i de prolongació de la 

mateixa s’aconsella no iniciar la posada en funcionament de nous serveis que no es 

financin majoritàriament per agents externs, i, en el cas d’iniciar noves inversions, 

l’estudi de viabilitat ha de posar de manifest la capacitat de la Corporació per assumir les 

despeses corrents que se’n derivin amb l’objectiu de no comprometre la viabilitat 

econòmica i futura de la Corporació”. Pensen que, han de tenir en compte, a més a més, 
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un parell d’observacions. Que la situació econòmica d’aquest any 2013 i la previsió del 

2014 no són de millora. Per tant, la foto fixa, la foto final d’aquest 2012, els ha d’ajudar 

a poder corregir possibles desviacions com es van presentar al llarg de l’exercici del 2013, 

tenint en compte que els recursos impositius d’aquest any, en tot cas, tindran una 

disminució. I que, per tant, les licitacions que ara, en breu, s’han de dur a terme, han de 

poder reflectir aquesta realitat i poder-se ajustar el màxim possible. No obstant això, 

pensen i estan convençuts que la Corporació es mereix un vot de confiança en aquest 

aspecte. Per una altra banda, hi ha uns informes complementaris d’Intervenció. Han de 

considerar que tots els informes d’Intervenció que s’adjunten són desfavorables a les 

propostes de pagament de les regidories. És clar que la decisió última és de l’alcalde, 

però també entenen que s’han d’atendre els criteris pels quals la interventora o 

Intervenció no aconsella o desestima l’assumpció d’algunes d’aquestes obligacions. 

Aquests informes bàsicament responen a paga de productivitat, regularitat i assistència, 

informe 150/2012 de subvencions i pagament d’acció social, informe 151/2012 de 

pagaments d’acció social, informe 152/2012 i 153/2012 de pagament de gratificacions 

extraordinàries. El punt últim, tercer del seu informe, és el que fa referència als 

contractes dels serveis externs. Han de tenir compte que la recomanació de l’informe 

d’Intervenció 60/2013 respecte les contractacions de menor quantia, exposa, i ho diu en  

castellà i així ho ha posat “En materia de contratación se pone de manifiesto la 

facturación fuera de contrato o mediante contratos menores fraccionados en los siguientes 

servicios: contrato de mantenimiento de alumbrado público, contrato de gestión nóminas y 

capítulo I, contrato de asesoramiento jurídico, contrato de mantenimiento de servicios 

informáticos y contrato de limpieza de edificios municipales.” Creuen, des del seu grup, 

que han de poder fer les accions oportunes per eliminar aquestes facturacions i conduir-

les i ajustar-les a l’àmbit purament contractual. Tot això els porta a unes consideracions 

finals. Pensen que estan obligats a prendre mesures urgents que han de respondre a unes 

accions clares i eficaces de reducció de la despesa. En segon lloc, han de ser capaços de 

dur a terme mesures d’ajustos als contractes d’externalització i poder donar-li aplicació, 

en la mesura del possible, ja en aquest mateix any 2013. En tercer lloc, entenen que amb 

la signatura del nou conveni dels treballadors, que es va portar a Ple, s’han regularitzat 
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tant les hores extres com de les gratificacions. Aquest grup municipal ja va manifestar el 

suport al nou conveni, ja que acabaven amb algunes pràctiques que representaven molts 

diners en el capítol I per a aquesta entitat. I, en quart lloc, un any més, des de 

Convergència i Unió mostren tota la predisposició per tal de trobar criteris de consens en 

la proposta i execució de pressupostos d’aquest Ajuntament, per a la resta del 2013 i per 

al proper pressupost del 2014. Davant tot el que han exposat, la posició d’aquest grup 

municipal és la d’abstenció. Una abstenció que volen que s’interpreti com a positiva per 

les raons que han esmentat. Donen aquest marge de confiança per tal d’anar canviant i 

que siguin considerats tant els criteris d’Intervenció com les aportacions que han anat 

fent al llarg d’aquest exercici com a grup municipal. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que ells pensen que l’aprovació dels comptes és una 

molt bona oportunitat i que els hauria de servir, tant al govern com a l’oposició, any rere 

any, ja que és un exercici que els permet revisar la feina feta, els hauria de servir per 

servir millor a la ciutadania. El govern gestionar millor els recursos i l’oposició poder fer 

un control exhaustiu de la seva gestió. Any rere any comenten que el govern en l’època 

actual, en l’època de les metadades, de les dades obertes, el big data, no ha establert 

cap procediment específic per tal que els grups de govern o a l’oposició puguin anar més 

enllà d’extreure les dades dels documents que legalment, preceptivament, configuren els 

comptes. Inclús, a vegades, en aquest tràmit del compte general, se li vol donar una 

lectura d’un tràmit més, d’una feina que fa la intervenció com si quedés en un simple 

imperatiu legal més. Però la finalitat de la comptabilitat pública també és posar de 

manifest el cost i el rendiment dels serveis que dóna l’Ajuntament. També és rendir la 

informació econòmica i financera que sigui necessària per prendre decisions, tant en 

l’ordre polític com en l’ordre de gestió, i possibilitar i exercir els controls de legalitat, 

financer i d’eficàcia. Per tant, disposen dels documents que per llei han de tenir, però no 

per fer una valoració objectiva amb la voluntat de rendir comptes a la ciutadania d’allò 

que han fet amb el pressupost que en el seu moment van aprovar. Des del grup municipal 

de Gent d’Alella van examinar aquesta documentació, van demanar diverses informacions, 

còpies de diverses informacions, entre elles, les de proveïdors que facturen anualment 
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més de 18.000€. I si eliminen les companyies de serveis i si eliminen els pagaments a 

altres administracions, en el 2012 tenen una cinquantena de proveïdors que els han 

facturat més de 18.000€. No obstant, en el perfil del contractant, en el moment que es 

feia el dictamen, hi havia 19 registres comptant també els de 2011, 2012 i 2013.  Alguns 

d’aquests proveïdors ho són per invitació del propi Ajuntament, alguns també ho són des 

de fa diversos exercicis. Normalment s’ha accedit per un expedient de contractació obert. 

No van demanar en el seu moment el llistat d’aquells proveïdors que facturen menys de 

18.000€, tot i que amb imports inferiors de forma recorrent, evidentment també s’arriba 

a aquestes quantitats i de superiors. Ells pensen que en matèria de contractació, aquest 

Ajuntament té un gran camí a recórrer, i, com ha comentat també el portaveu del grup de 

Convergència i Unió, el mateix informe general d’Intervenció per aquests comptes, 

destacava la factura fora de contracte, mitjançant contractes menors dels capítols que el 

regidor Sr. Izquierdo ha comentat: Manteniment d’enllumenat públic, gestió de nòmines, 

assessorament jurídic, manteniment de sistemes informàtics, neteja d’edificis municipals. 

Ells van demanar, entre altres informacions, quina quantia ascendien aquests imports. 

Aquesta informació no se’ls va respondre, però, sumant les partides del pressupost, no 

s’equivoquen massa si asseguren que superen els 500.000€ durant l’any 2012. Pensen 

que, només posant en marxa revisió de contractes, podrien estalviar perfectament un 

import important d’aquests 500.000€. Està clar que la partida d’enllumenat, per exemple, 

es veuria considerablement reduïda només posant-la a concurs. I, pel que fa a la neteja 

d’edificis, s’hauria d’estudiar també la seva reducció. La resta de contractacions s’haurien 

de normalitzar. Que quedi clar que el que estan reclamant és revisar i renegociar els 

contractes existents i fer-ne quan no n’hi ha. També, tal i com es referia el regidor Sr. 

Izquierdo, la documentació del compte, pel que fa als informes d’Intervenció, té fins a 8 

informes d’Intervenció relatius a pagues extraordinàries, gratificacions, a informes de 

nòmines mensuals, etcètera, que donen també com a conclusió que les retribucions 

extraordinàries tenen un pes molt considerable sobre la massa salarial d’alguns 

col·lectius, i que cal posar el fre a aquelles activitats que són generadores d’hores extres. 

L’Ajuntament, efectivament, presenta una situació econòmica i financera positiva, però 

això no treu la manca d’indicadors objectius per analitzar si milloren o empitjoren en la 
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gestió d’un determinat servei. No els treu posició, però creu que tampoc el govern que 

acaba administrant entre 10 i 12 milions l’any. Per explicar-se millor els proposa 

comparar-se amb municipis similars a Alella, en dimensió, en pressupost, en renda per 

habitant. Això, els ho faciliten uns informes de la Diputació de Barcelona que indiquen 

que Alella té un gran marge de millora. Han agafat les dades dels últims 5 anys 

disponibles, entre 2007 i 2011 i han fet la mitjana. La font és absolutament fiable ja que 

són els propis números de cadascun dels ajuntaments tractats per la Diputació de 

Barcelona. I, aquests números, el que els donen és que la mitjana de despesa a Alella és 

de 993€ per persona i any, mentre que altres Ajuntaments estan en condicions de gastar 

fins a 1.039€ per persona any. La inversió que l’Ajuntament ha fet durant aquests anys 

per habitant és de 247€. Els ajuntaments similars als seus és de 355€. Per contra, la 

mitjana d’impostos que els alellencs han pagat és de 118€/persona/any, mentre que els 

altres ajuntaments aquesta mitjana és de 529€. És a dir, han pagat més impostos que els 

seus conciutadans, però han rebut menys inversions i menys despesa per habitant. Això, 

evidentment, també els indica que poden comprar millor, que poden gestionar millor i 

també que poden informar millor i poden posar, sobretot, les bases per fer un bon 

seguiment i rendiment de comptes a la ciutadania, amb una informació que sigui 

comprensible, transparent i de qualitat. Això és el que estan reclamant també any rere 

any. En l’aprovació d’aquest compte també podrien reiterar arguments que han donat 

l’any passat en l’aprovació dels comptes i que tenen a veure amb aquesta manca de 

model de dades per a l’anàlisi posterior i per a la millora de la gestió econòmica, 

reiterant també el tema que hi ha un pressupost excessiu dedicat a hores extres, 

gratificacions, complements, etcètera, i que, novament, en el pressupost han detectat 

una sèrie d’actuacions que no s’han arribat mai a executar, i, per tant, aquestes promeses 

incomplertes a què ells es refereixen quan no acaben executant allò que havien aprovat. 

Per tot això, Gent d’Alella no donarà suport a l’aprovació del compte general 2012. 

 

El Sr. alcalde manifesta que dóna les gràcies a tots. I, simplement, respectant les seves 

opinions, aclarir que dels cinc contractes als quals es fa esment en l’informe 

d’Intervenció, dos són grans contractes que estan en el límit de la seva execució, que 
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serien el de neteja d’edificis municipals i el de l’enllumenat públic, dels quals en aquest 

moment s’estan duent a terme auditories per tal de, en aquests propers mesos, poder 

licitar-los novament. El d’enllumenat públic s’audita de la mà de la Diputació de 

Barcelona, i l’altra, el de la neteja d’edificis, a través d’un acord que van tenir amb 

Convergència en l’aprovació dels pressupostos. Per tant,  s’estan duent a terme aquests 

dos treballs per treure aquests nous concursos i resoldre aquesta situació. Per altra 

banda, els altres tres contractes menors, aquests sí que apareixen esmentats en el 

document. Del de gestió de nòmines s’acaba de treure en la Junta de Govern de la 

setmana passada la seva licitació. I el de l’assessorament jurídic s’acabarà traient en el 

moment que hi hagi l’aprovació provisional del POUM, i, per tant, que tot el treball que 

s’ha fet previ per part dels serveis jurídics contractats tinguin la seva finalització 

vinculada al POUM. I, el de manteniment de sistemes informàtics, també al llarg d’aquest 

any el normalitzaran per tal que aquests tres elements puguin quedar resolts. I, pel que 

fa als informes desfavorables, exceptuant el de la incorporació de pressupost de les 

partides de l’any 2011 al 2012, que això hi ha de ser en qualsevol cas, són per feina 

realitzada per treballadors i treballadores d’aquest Ajuntament. I, en el cas de la paga de 

productivitat, una paga que formava part del conveni i de les retribucions, la quinzena 

paga dels treballadors de l’Ajuntament d’Alella. I el que, evidentment, no pensaven fer, 

era no pagar aquesta quinzena paga als treballadors reconeguda en el mateix conveni i 

existent ja de feia bastants anys previ a l’any 2003. I, els fons socials, els ajuts socials 

que s’han vingut donant d’una manera recollits pel conveni, i que en el nou conveni ja 

queda recollit perquè es treguin unes bases i aquest informe pugui quedar esmenat. Per 

tant, entenen aquests informes com a avisos, que corregeixen i que esperen poder haver 

corregit tots dins d’aquest any 2013.     

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sres. Mans i Nonell, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Fernández, i 

Vilaró, i Sr. Almendro; hi voten en contra els regidors, Sra. Marzo i Sr. Bardes; s’abstenen 
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de votar-la els regidors Sra. Xatart, i Srs. Izquierdo i Llorca. En conseqüència s’aprova la 

proposta.  

 

 

5.- PROPOSTA DE LA REGIDORIA D’ADMINISTRACIÓ SOBRE RECONEIXEMENT DE 

COMPATIBILITAT PER A L’EXERCICI D’ACTIVITAT PRIVADA AL FUNCIONARI, TÈCNIC 

SUPERIOR ECONOMISTA DE L’ESCALA D’ADMINISTRACIÓ ESPECIAL, SR. ORIOL RIVERA. 

 

“Vista la sol·licitud formulada pel Sr. Oriol Rivera Bertran, Tècnic Administració 

Especial, Tècnic Superior Economista, amb R.E. 2396, de 12 de juliol, sobre 

autorització de compatibilitat per activitat privada com a administrador de 

l’empresa  Procer 2000, S.L. 

 

Vist l’informe favorable emès al respecte pel secretari general de la Corporació en 

data 15 de juliol de 2013. 

 

Aquesta regidoria proposa al Ple municipal l’adopció dels següents acords: 

 

Primer.- Autoritzar la compatibilitat del Tècnic Administració Especial, Tècnic 

Superior Economista, Sr. Oriol Rivera Bertran, per a realitzar activitat privada com 

a administrador de l’empresa Procer 2000, S.L.. 

 

Segon.- L’exercici de l’activitat privada estarà subjecte a les condicions i 

limitacions establertes als articles 11, 12, 13 i 21 de la Llei 21/1987. 

 

Aquesta autorització està condicionada a l’estricte compliment de la jornada i 

horaris en els llocs de caràcter públic i restarà automàticament sense efecte en 

cas de canvi de lloc en el sector públic o de modificació de les condicions del lloc 

de treball. 
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Tercer.- Donar coneixement de l’esmentada resolució als delegats de personal 

funcionari i laboral.” 

 

 

La Presidència obre la deliberació i la tinent d’alcalde Sra. Nonell manifesta que el Sr. 

Oriol Rivera Bertran, tècnic superior economista, va demanar autorització de 

compatibilitat per activitat privada com a administrador de l’empresa PROCER 2000, S.L. I 

vist l’informe favorable emès pel secretari de la Corporació, aquesta autorització ha de 

passar per Ple i per això proposen autoritzar aquesta compatibilitat del tècnic Sr. Oriol 

Rivera, perquè pugui realitzar l’activitat privada. 

 

El Sr. alcalde manifesta que si algú vol que s’absenti el tècnic implicat així ho farà i, si 

no volen fer cap comentari, ho posarien a votació. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

6.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS D’ERC-SXA-AM, PSC-PM, CIU I GdA DE SUPORT 

ALS CLUBS I ENTITATS ESPORTIVES CATALANES DAVANT L’ACCIÓ D’INSPECCIÓ DE 

TREBALL.- El regidor Sr. Almendro ret compte de la proposta la moció dels grups 

municipals d’ERC-SXA-AM, PSC-PM, CIU i GdA, la qual literalment diu: 

 

“El sistema esportiu té una de les seves bases en el “voluntariat”, sense el qual no 

es podria entendre l’existència de més de 8.200 clubs, 69 federacions i 600.000 

llicències federatives només a Catalunya, que constitueixen la més ampla xarxa 

sectorial existent i articula un tramat d’entitats escampat per tot el país que, 

darrera l’activitat específicament esportiva, aplega i desenvolupa en el sentit més 
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ampli, valors humans, socials i culturals que constitueixen un patrimoni de valor 

immesurable.  

 

La significació del voluntariat en el sector esportiu està legalment reconeguda a 

l’article 4 de la llei 6/1996, de 15 de gener, del Voluntariat, a l’identificar les 

activitats esportives com d’interès general. A la vegada, les federacions esportives 

esdevenen la màxima expressió qualitativa d’aquesta xarxa esportiva i, com a tals, 

són legalment entitats d’utilitat pública i d’interès social. També els membres 

associats d’aquesta gran xarxa esportiva, bé a títol individual bé com a entitats -

en el cas de les federacions- comparteixen pel fet d’associar-se la voluntat 

altruista i d’interès general que defineix el moviment esportiu. 

 

Darrerament, actuacions de la Inspecció de Treball i de la Seguretat Social  sobre 

entitats esportives catalanes han aixecat una gran preocupació, tant per la grau 

repercussió econòmica que amenaça la supervivència de les mateixes entitats, 

com –i sobretot- per la generalització de les mateixes al conjunt del sistema 

esportiu al no tenir en compte una clara divisió entre activitats voluntàries i 

activitats professionals.  

 

Cal dir que, malgrat l’aprovació de la Llei 6/1996, de 15 de gener, del Voluntariat,   

les previsions legals existents d’exclusions del règim de la Seguretat Social de 

l’Estatut dels Treballadors i de la Llei General de la Seguretat Social són 

genèriques, quan no indeterminades, i permeten les més variades interpretacions 

d’acord amb la casuística de cada situació. 

 

Més enllà d’actuacions aïllades o esporàdiques determinades per esdeveniments 

esportius puntuals, no existeixen criteris clars, ni legals ni administratius, per a 

determinar amb seguretat quan comença una relació laboral o professional, de la 

qual es derivi l’obligació d’estar afiliat a un  o altre règim de la Seguretat Social o 
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quan, pel contrari, es donen els requisits per entendre’s que hi ha una clara 

exclusió d’aquesta obligació d’afiliació atès el caràcter benèvol del servei. 

 

Aquesta manca de criteris clars fa que l’exclusió al règim de la Seguretat Social 

deixi de ser sistemàtica i esdevingui casuística pertorbadora. Així el que seria 

l’aplicació d’un sistema normatiu format per un conjunt de factors determinats 

legalment es redueix  pràcticament a  l’existència o no d’un sol criteri: la 

retribució pel servei prestat.  Aquesta manera d’actuar suposa deixar de costat i 

no tenir en compte els altres  criteris legals –llibertat, actuació altruista i 

solidària, subscripció d’un contracte de voluntariat- que en la seva accepció més 

general constitueixen les bases de les relacions de les persones i entitats que 

formen el sistema esportiu.   

 

Un sistema esportiu que té innegablement un valor social i cívic que els 

ajuntaments no podem deixar perdre. En el dia a dia dels municipis es comproven 

els efectes positius que s’aconsegueixen aplicant la justícia social que es deriva de 

la tasca universalitzadora realitzada des d’aquests clubs i entitats, que 

posteriorment es trasllada a les xarxes socials de barris i, sobretot, en els 

segments desafavorits de la societat. L’esport de base, més enllà dels motius 

purament saludables, competitius o relacionals, aconsegueix un efecte sorprenent 

per compensar les desigualtats econòmiques o socials dels infants i, per tant, té 

un efecte reparador i normalitzador que, a la llarga, contribueix a configurar 

societats més madures i més equilibrades. 

 

Mantenir viva aquesta estructura d’esport de base és el que permet situar l’esport 

català com un dels eixos centrals i referencials que defineixen i configuren el 

país, a través de tot l’entramat municipal adreçat sobretot a infants i joves, i a 

través de tot l’engranatge de les federacions, que coordinen i aglutinen les 

diverses possibilitats d’aquestes pràctiques de base. 
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Per tots els motius exposats anteriorment, els grups municipals d’ERC-SxA-AM, 

PSC-PM, CiU i GdA, proposen al Ple Municipal l’adopció dels següents ACORDS: 

 

PRIMER. Instar el Govern de l’Estat a adoptar les mesures administratives i 

interpretatives necessàries a fi que, d’acord amb les previsions de l’art. 1.3.d de 

l’Estatut dels Treballadors, l’article 98.a de la Llei de la Seguretat Social i la Llei 

6/1996, de 15 de gener, del Voluntariat, es delimitin amb claredat les exclusions 

als règims d’afiliació a la Seguretat Social de les persones que presten serveis en 

entitats sense ànim de lucre que persegueixen objectius d’interès general i són 

membres de les mateixes, per entendre’s de caràcter benèvol o de voluntariat. 

 

SEGON. Instar el Govern de l’Estat a establir un diàleg amb els principals 

subjectes del món esportiu, representat tant per clubs com per federacions, a fi 

d’arbitrar l’aplicació del conjunt de criteris legals que siguin d’aplicació a la 

realitat del món de l’esport  fonamentat en el voluntariat, més enllà de les 

relacions professionals existents, tant en el món de l’esport professional com en 

el de les entitats multiesportives que, amb una repercussió econòmica 

significativa,  presten una gran diversitat de serveis.  

 

TERCER. Instar el Govern de l’Estat a suspendre les actuals actuacions de la 

Inspecció de Treball i de la Seguretat Social fins que, com a resultat d’aquest 

diàleg amb el món esportiu, es determinin el conjunt d’indicadors clars que 

delimiten i separen una actuació laboral o professional, d’una actuació benèvola o 

voluntària.  

 

QUART. Fer arribar aquest acord a tots els clubs i entitats esportives d'Alella, els 

grups parlamentaris del Parlament de Catalunya i del Congrés espanyol, a la 

Secretaria General de l’Esport de la Generalitat de Catalunya, a l’Associació 

Catalana de Municipis i Comarques i a la Federació de Municipis de Catalunya, així 
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com a la Presidència del Govern espanyol, al Ministerio de Empleo y Seguridad 

Social i al Ministerio de Educación, Cultura y Deporte.” 

 

 

La Presidència obre la deliberació i el regidor Sr. Almendro manifesta que, com a regidor 

d’Esports de l’Ajuntament d’Alella, presenta aquesta moció, però, com deia el Sr. alcalde, 

la presenten conjuntament tots els grups municipals que, en aquests moments, són 

presents avui al Ple. Aquesta moció ve motivada per aquestes actuacions que darrerament 

han tingut lloc per part d’Inspecció de Treball i per part de Seguretat Social, i les quals 

posen en perill el model esportiu que tenen al país. Aquestes actuacions han comportat 

una gran preocupació a les administracions locals, però, sobretot, una preocupació als 

clubs i a les entitats esportives que veuen i que tots plegats veuen que poden comportar 

la desaparició de molts d’aquests clubs i entitats esportives per les conseqüències que 

portarien les actuacions que s’estan produint. De fet, ahir mateix, a l’acte que van 

celebrar per signar sis convenis amb les entitats esportives del poble, les mateixes 

entitats del poble reiteraven el seu neguit i la seva preocupació per veure com s’acaba 

desenvolupant aquesta situació. Des de la regidoria d’Esports també han assistit a tres 

reunions diferents que s’han anat convocat per part de la Federació de Municipis de 

Catalunya, i per part també de la Secretaria General de l’Esport. El que fa aquesta moció, 

el que proposa el Consistori, no és res més que defensar el model actual i demanar 

diàleg, i que la situació no porti a la desaparició d’un model, que no només és un model 

esportiu, sinó que darrera hi ha tota una sèrie de valors cívics i també socials que 

desenvolupen aquestes entitats i aquests clubs, i que la seva pèrdua podria ser un cop 

molt fort a tot el país, des de tots els punts de vista, no només esportius, sinó de 

cohesió i altres.  

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 
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7.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS D’ERC-SXA-AM I CIU D’ADHESIÓ AL PACTE 

NACIONAL PEL DRET A DECIDIR.- La regidora Sra. Xatart ret compte de la moció dels 

grups d’ERC-SXA-AM i CIU, la qual literalment diu: 

 

“El poble de Catalunya, al llarg de la seva història, ha manifestat 

democràticament la voluntat d’autogovernar-se, amb l’objectiu de millorar el 

progrés, el benestar i la igualtat d’oportunitats de tota la ciutadania, i per 

reforçar la cultura pròpia i la seva  identitat col·lectiva. 

 

Davant l’actual situació de bloqueig polític, financer, social, cultural i lingüístic 

de Catalunya en el si de l’Estat Espanyol, el poble de Catalunya i les seves 

institucions han expressat la voluntat de decidir el futur polític de Catalunya a 

través de diverses formes: les manifestacions massives del 10 de juliol de 2010 

sota el lema «Som una Nació, nosaltres decidim» i la de l’11 de setembre de 2012 

sota el lema «Catalunya nou Estat d’Europa», la resolució del Parlament de 

Catalunya, de data 27 de setembre de 2012, la qual constatava la necessitat que 

el poble de Catalunya pogués determinar lliurament i democràticament el seu 

futur col·lectiu mitjançant una consulta, la Declaració de sobirania i el dret a 

decidir del poble de Catalunya adoptada pel Parlament el passat 23 de gener de 

2013. 

 

El dia 26 de juny de 2013, es va constituir, al Parlament de Catalunya, el Pacte 

Nacional pel Dret a Decidir, una cimera que vol facilitar la participació de la 

societat civil en el procés cap a la celebració d’una consulta sobre el futur polític 

de Catalunya. A aquesta reunió constituent, presidida pel president de la 

Generalitat, Artur Mas, hi van ser presents una quarantena de persones en 

representació de partits polítics, associacions municipalistes i entitats culturals, 

cíviques, ciutadanes, empresarials i sindicals. 
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El dret a decidir és un objectiu de país i, com a tal, ha de buscar el compromís i la 

corresponsabilitat de tots els agents per tal que se’l facin seu i impulsin 

l’expressió democràtica de tots els catalans i catalanes el dia que es celebri la 

consulta. Aquest suport majoritari és el que donarà legitimitat al procés i té la 

seva base en la llibertat d’expressió de qualsevol poble recollida en tots els 

tractats internacionals. 

 

El dret a decidir garanteix un procés democràtic, transparent i de respecte a la 

pluralitat d’opinions de la societat. El pronunciament del poble de Catalunya ha 

de ser, únicament i exclusivament, l’expressió majoritària de la voluntat dels seus 

ciutadans i ciutadanes.  

 

Per tot això, els grups municipals d’ERC-SXA-AM i CiU proposen al Ple Municipal 

l’adopció dels següents ACORDS: 

 

1. Adherir-se al PACTE NACIONAL PEL DRET A DECIDIR a través de la Plataforma 

www.dretadecidir.cat 

 

2. Promoure al municipi que entitats, associacions i agents econòmics es sumin 

també a aquest procés democràtic de l’exercici al dret a decidir  i a la 

celebració d’una consulta sobre el futur polític de Catalunya. 

 

3. Enviar aquesta moció a la Generalitat de Catalunya, al Parlament de Catalunya 

i a l’Associació de Municipis per la Independència.”  

 

 

La Presidència obre la deliberació i la regidora Sra. Marzo manifesta que ells, com ja van 

fer el gener, quan es va presentar la moció pel dret a decidir, faran un vot afirmatiu i una 

abstenció. Com en aquell moment ja van fer en els seus plens particulars, que ja saben 

http://www.dretadecidir.cat/


24 

 

que ells convoquen els simpatitzants i els socis de Gent d’Alella, uns dies abans del Ple, 

revisen els temes i, fruit de la votació, volen representar el resultat dels vots.  

 

La tinent d’alcalde Sra. Mans manifesta que tal com ha comentat la regidora Sra. Marzo, 

el PSC, aquí, en el Ple del mes de setembre va votar en contra d’una moció de declaració 

d’independència, i en el Ple del mes de gener va votar a favor de la declaració pel dret a 

decidir, cosa que continuen creient, que estan a favor del dret a decidir. Però des 

d’aquell moment fins al dia d’avui, amb els esdeveniments que han estat vivint, se’ls ha 

obert un debat on no es posen d’acord. Per tant, dins la seva agrupació, dins del PSC 

d’Alella hi ha diferents opinions. Aleshores, vist això i finalment perquè pensa que aquest 

dret a decidir s’està tornant un tema tendenciós i no li agradaria entrar en detall, perquè 

creu que aquí no és el lloc on han de debatre això, perquè aquí cadascú té la seva opinió 

i cada opinió és molt respectable i podrien tardar hores. Ells, sobre aquest assumpte, 

aquest grup municipal, avui, s’abstindrà.  

 

El Sr. alcalde manifesta que només vol prendre la paraula per dir que estan en un procés 

per tal d’escoltar la veu de la ciutadania, dels ciutadans i ciutadanes del país, de 

Catalunya, sobre quin futur volen per a tots ells. I aquest pacte nacional pel dret a 

decidir és una mostra de la voluntat col·lectiva, no ja només de tot un seguit de partits 

polítics, sinó d’un munt d’entitats o de societat civil del país, per tal de poder consultar-

nos i poder decidir sobre el seu futur. Per tant, òbviament i evidentment, el grup 

d’Esquerra Republicana de Catalunya – Sumem per Alella, donarà suport a aquesta 

declaració, a aquest pacte, i, a més, treballarà perquè les entitats del poble també s’hi 

puguin sumar perquè, d’aquí a uns pocs mesos, siguin milers i milers d’ajuntaments i 

entitats que apostin per donar la veu al poble de Catalunya. 

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la moció. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sres. Nonell i Xatart, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Fernández, 
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Marzo i Vilaró, i Srs. Almendro, Izquierdo i Llorca; s’abstenen de votar-la la tinent 

d’alcalde Sra. Mans, i el regidor Sr. Bardes. En conseqüència s’aprova la moció.  

 

 

8.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSC-PM D’ADHESIÓ AL PROTOCOL D’EXECUCIÓ DE 

LES DILIGÈNCIES DE LLANÇAMENT ALS PARTITS JUDICIALS DE CATALUNYA.- La tinent 

d’alcalde Sra. Mans, ret compte de la moció del grup municipal del PSC-PM, la qual 

literalment diu:  

 

“El passat dia 5 de juliol d’enguany, les entitats municipalistes, els presidents de 

les quatre Diputacions de Catalunya, el president del Tribunal Superior de Justícia 

de Catalunya, el conseller de Justícia de la Generalitat de Catalunya, entre altres, 

varen signar un conveni de protocol, per tal que les persones que es trobin al 

tram final d’un procés de desnonament i compleixin unes característiques 

especials puguin ser valorades pels serveis socials dels ajuntaments i els informes 

que s’emetin siguin una prova més de l’expedient de desnonament a l’hora de 

decidir. 

 

Atenent que per tal que a un ajuntament li siguin contemplats els seus informes 

valorant la situació dels desnonats, cal que s’adhereixi a aquest conveni signat i 

que lliuri la comunicació d’adhesió al president del Tribunal Superior de Justícia 

de Catalunya, per poder entrar dins d’aquest protocol. 

 

Per tot això, el grup municipal PSC-PM, proposa al Ple municipal l’adopció dels 

següents acords: 

  

PRIMER.- Aprovar l’adhesió de l’Ajuntament d’Alella al protocol signat el passat 

dia 5 de juliol d’enguany, per les entitats municipalistes, els presidents de les 

quatre diputacions de les províncies de Catalunya, el president del Tribunal 

Superior de Justícia de Catalunya, el Conseller de Justícia de la Generalitat de 
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Catalunya, entre altres, que fa referència a l’execució de les diligències de 

llançament als partits judicials de Catalunya. 

 

SEGON.- Comunicar aquest acord al president del Tribunal Superior de Justícia de 

Catalunya, amb la finalitat de complir amb els requisits establerts a l’esmentat 

protocol de conveni. 

 

TERCER.- Designar als Serveis Socials d’aquest Ajuntament com el servei que haurà 

d’actuar en els supòsits descrits en el protocol, essent la persona responsable La 

treballadora social Assumpta Cabrera Pla, coordinadora del servei. 

 

Les dades de contacte seran: Ajuntament d’Alella – Plaça de l’Ajuntament, núm. 1 

- 08328 Alella– Telèfon 93.555.23.39 – email: ajuntament@alella.cat.” 

 

 

La Presidència obre la deliberació i la tinent d’alcalde Sra. Mans manifesta que fa uns 

dies es va signar un protocol en el qual van participar diferents institucions i entitats de 

Catalunya, per tal que, quan es produeixi un llançament de desnonament a l’expedient 

que ja està als jutjats, doncs s’hi permeti incorporar un informe emès pel Serveis Socials, 

en aquest cas de l’Ajuntament d’Alella, i que contempli la situació familiar o personal de 

les persones que s’hagin de desnonar, que també es valorarà pel jutjat de cara a la 

decisió final que hagi de prendre. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

9.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DEL PSC-PM SOBRE L’ACTUAL SITUACIÓ D’ATUR DELS 

JOVES A CATALUNYA.- La tinent d’alcalde Sra. Mans manifesta que proposa treure aquest 

mailto:ajuntament@alella.cat
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punt de l’ordre del dia, ja que entre ahir i avui s’ha estat fent al Parlament un ple 

monogràfic sobre joventut del qual encara no n’han extret unes conclusions i que pensen 

que potser és adient esperar a veure què en surt i a quins acords s’arriben, i, segurament, 

poder presentar una moció per part de tots  el mes de setembre o el mes d’octubre. 

 

Per part del ponent es retira la moció de l’ordre del dia. 

 

 

PRECS I PREGUNTES

 

A) El regidor Sr. Llorca manifesta que li agradaria fer dues preguntes sobre dos temes 

que són importants, i una mica per saber si des del govern poden donar-ne alguna 

nova notícia. La primera és entorn a la Torre del Governador, que es va comentar que 

s’estaven fent unes converses i que aquest estiu hi hauria unes reunions amb La 

Caixa per veure com evolucionava tota la nova situació. Aquesta seria una de les 

preguntes. I la segona pregunta, abans d’acabar el curs, li agradaria saber si els 

poden informar d’un altre tema molt important per a Alella que és el de la biblioteca, 

de quin moment es troba el procés de construcció de la nova biblioteca.  

 

 El Sr. alcalde manifesta que, si li permet, respondria ell a les dues preguntes. Pel que 

fa a la Torre del Governador han estat mantenint contacte, tant a nivell institucional 

com a nivell tècnic, amb La Caixa i amb la seva empresa immobiliària per tal que 

puguin procedir a delimitar la seva parcel·la. Hi ha una petita disfunció pel que fa 

als metres quadrats de la suma de parcel·les i que en el procés d’inscripció haurien 

de poder-ho delimitar millor. I, per tant, que això permetés que la finca pogués 

passar a ser més interessant. Estan pendents que La Caixa, amb la seva empresa 

immobiliària, pugui acabar de delimitar la seva parcel·la, la seva nova propietat. I, 

per una altra banda, també, a nivell tècnic i institucional, han estat parlant per tal 

que procedeixin en el menor temps possible a posar les mesures necessàries per tal 

d’evitar el que és la continuada degradació del que actualment és la seva nova 
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propietat. Esperen que aquest mes de setembre ja comencin a fer aquestes 

actuacions. Dubta que arribin a temps a fer-ho el mes d’agost, però sí que durant el  

mes de setembre les haurien de dur a terme. I, per poder donar viabilitat i sortida a 

la finca, és fonamental que delimitin quina és la seva parcel·la. I, pel que fa als 

treballs de la fàbrica de pintures, del projecte executiu de la nova biblioteca, en 

aquests moments el document està en mans de l’arquitecte responsable de 

l’Ajuntament per tal de poder-lo informar per veure si el mes de setembre poguessin 

portar-lo al Ple per aprovar el projecte executiu.  

 

 Arribat aquest punt i essent les 20 hores 20 minuts compareix a la sessió el regidor 

Francisco Javier Berzosa Hergueta. 

 

B) La regidora Sra. Marzo manifesta que ella té una pregunta i després una reflexió. La 

pregunta és que sembla que l’Ajuntament del Masnou ha apujat recentment la taxa 

d’aigua en els rebuts dels seus ciutadans, de Sorea. Volia saber si hi ha algun tipus 

de moviment pel que fa a l’Ajuntament d’Alella amb Sorea que pugui representar un 

increment de la factura d’aigua. I després, l’altra qüestió, és que recentment s’han 

produït dos incendis forestals, un a l’àmbit de Mas Coll i l’altre molt a prop de Can 

Comulada, que sortosament no han tingut conseqüències greus i que s’han apagat de 

seguida. L’Associació Coma Fosca ha informat des de la seva pàgina web d’una sèrie 

de propostes que han fet a l’Ajuntament per tal de millorar els aspectes de 

prevenció. Sembla que han presentat a l’Ajuntament el  projecte Fight Fire que és un 

projecte de la Unió Europea que sembla que ells consideren no idoni, tot i que és un 

estudi fet a la Unió Europea per diversos organismes fins a un total de 12 centre 

d’investigació, desenvolupament i innovació de països mediterranis, del qual s’ha fet 

ressò també als mitjans de comunicació, etcètera. També han demanat algunes altres 

qüestions com determinar la plantació d’una determinada espècie de “diente de 

león” que agafa les terres i es converteix en una catifa verda que para el foc. Han 

demanat també que se substitueixi l’hidrant que no està operatiu. I també han fet 

referència a un projecte de la Generalitat que té a veure amb la pastura de cabres i 
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que ajuda a mantenir net el sota bosc. Han preguntat a l’associació sobre aquestes 

propostes i els comenten que la seva voluntat no és que es faci tot de cop, tot a 

l’hora, sinó de fer-ho paulatinament. Està clar que són mesures senzilles, que són 

mesures econòmiques i que no necessiten un cost de manteniment posterior. I, en 

aquest sentit, demanaria que es revisessin aquestes propostes que ja fa temps que 

s’estan fent des de l’Associació Coma Fosca i que, segurament, es poden també 

extrapolar a altres urbanitzacions de muntanya del municipi. També, en altres 

ocasions, han expressat la importància de mantenir netes les parcel·les privades. En 

el seu moment, se’ls va dir que això estava previst o que era difícil actuar a cases 

privades, però a aquestes alçades de l’estiu estan pràcticament amb la mateixa 

situació i pensa que l’elevat risc que corren és absolutament innecessari. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que, pel que fa al tema de les tarifes d’aigua, Sorea va 

entrar, si no ho recorda malament, abans d’any, una proposta de noves tarifes, 

sobretot per incorporar una part de l’increment dels costos de l’aigua i després les 

amortitzacions de les instal·lacions que s’han anat fent al llarg d’aquest temps. I 

aquesta tarifa es va acabar aprovant per silenci. Ells no la varen informar, perquè 

l’envien a la Junta de Preus i està en vigor, si no s’equivoca, des de l’1 d’abril. 

Aquesta tarifa comporta un increment, si no li falla la memòria, del voltant d’un 30% 

i aquesta és la informació que li pot donar. Pel que fa a les reflexions sobre les 

mesures que s’han dut a terme pel que fa a la qüestió dels incendis, el regidor Sr. 

Almendro, fins i tot la regidora Sra. Fernández o ell mateix li respondran. 

 

 El regidor Sr. Almendro manifesta que ara ja farà bastants mesos que mantenen 

reunions amb l’Associació Coma Fosca. I va haver un moment que van renovar la 

junta i, de fet, van començar uns veïns nous a tirar endavant l’Associació i un dels 

seus temes, òbviament, principals de preocupació era el de la prevenció d’incendis, i 

més, en aquella urbanització que té un passat amb aquestes problemàtiques. Els ho 

ha dit en privat, i aprofitant que aquest tema surt a Ple, agrair de nou la implicació 

d’uns veïns i veïnes que es preocupen pel bé de la urbanització i del poble, i que no 
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només es preocupen i vénen a preguntar, sinó que, a més, suggereixen, proposen. 

Això es molt constructiu a les diferents àrees que treballen en aquest àmbit, poder 

tenir noves idees, veure com els veïns i veïnes de la urbanització proposen i viuen 

una temàtica en concret. De les diferents coses que la regidora Sra. Marzo cita aquí, 

són coneguts tots els temes i tots ells s’han respost també en aquestes diferents 

reunions que s’han anat mantenint. El projecte europeu CypFire, que ve amb molt 

bones referències, el que va fer des de l’Ajuntament d’Alella és traslladar-lo 

directament a la Generalitat perquè els confirmessin si és una bona eina. Perquè si és 

una bona eina els pot interessar. Però, des de la Generalitat, la resposta és totalment 

contrària i de recomanació de no plantar cap tipus d’espècie similar a la que es 

proposa dins d’aquest projecte. Hi ha una contradicció entre un projecte i l’altre, 

però ells, òbviament han d’escoltar la Generalitat de Catalunya en primera instància 

per la proximitat. Per tant, en aquest cas concret, així se’ls va traslladar la resposta i 

fins que des de la Generalitat no els diguin el contrari no podien atendre aquesta 

petició. Si en vol més informació, també li poden traslladar on pertoca, que, 

evidentment, és a dalt amb el tècnic. El cas concret de “diente de león”, la 

problemàtica d’aquesta espècie venia motivada per dos temes, no només d’incendis 

sinó de subjecció de les terres a la part de dalt de tot de l’av. Mil·lenari, que quan 

plou cau sorra a l’asfalt. Que és un tema que, a més, la regidora Sra. Fernández, si 

cal, pot ampliar-ne la informació. La problemàtica, en aquest cas concret, és que no 

poden des de la regidoria de Medi Ambient o des de l’Ajuntament d’Alella plantar 

aquesta espècie si no garanteixen que hi ha un reg darrera i que la mantindrà viva. 

Si planten una vegetació i després queda seca i és més combustible, òbviament no 

seria l’idoni. I com que no poden posar un reg per tota el vessant de tota  la 

urbanització, va ser una proposta que òbviament es guarden i que, si mai sorgeixen 

les condicions, la tindran present, però que actualment no es pot tirar endavant. El 

tema d’hidrants, van informar a l’Associació Coma Fosca del problema de base que hi 

ha a la urbanització i que és el diàmetre de les canonades que es van construir en el 

seu dia. No és expert en la matèria. Sí que pot saber les condicions dels hidrants, 

però que no li facin preguntes tècniques de canonades. Però sap que el problema és 
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de diàmetre de canonada perquè l’hidrant fos operatiu. I posar un hidrant perquè no 

sigui operatiu creuen que no és una bona pensada. Hi ha altres propostes en matèria 

d’hidrants, de fet també proposades des de l’Associació, i que les continuen 

analitzant. I del tema de pasturatge, van traslladar a l’Associació que era una bona 

pensada, i, de fet, estan com a Ajuntament d’Alella en el projecte que enceten dins 

del Parc Serralada Litoral de pasturatge per tot l’espai del Parc. De fet, hi ha un 

projecte ampli, com deia, amb subvenció per part de “La Caixa”, i, actualment, dos 

ramats diferents de tres-cents caps cada un, han de poder pasturar per tota la 

muntanya, però, òbviament, han de tenir abeuradors i llocs per poder passar la nit. 

El parc és ampli i necessita una infraestructura prèvia perquè el pagès o el pastor s’hi 

vulgui implicar.  

 

 La regidora Sra. Fernández manifesta que la qüestió de les parcel·les, com saben, 

cada any, molt més abans del mes de juny, es fa una valoració de l’estat de les 

parcel·les generals de tot el poble i s’inicien tots els tràmits de requeriment per tal 

que les propietats mantinguin l’estat de netedat que requereixen aquestes parcel·les. 

És cert, i l’Associació els va reclamar en vàries ocasions que hi ha, concretament a 

l’alçada del que representaria si estigués construït el número 81, una parcel·la que 

limita amb una zona de pas que acumula molta brutícia d’abocaments més vegetació,  

i que és una parcel·la que ha estat impossible, materialment, de comunicar amb la  

propietat i poder-la requerir. És a dir, s’ha fet tot el procés administratiu, però 

sempre hi ha hagut un retorn dels escrits conforme estaven absents o no havien 

estat rebuts. Per tant, no tenen constància que la propietat hagi rebut això. Ara 

estan estudiant altres vies per poder fer arribar aquests comunicats i poder localitzar 

aquests propietaris. Aquestes parcel·les, concretament aquesta, deu fer tres o quatre 

anys que no s’ha netejat. És una parcel·la que la coneixen, els consta que hi ha 

hagut abocaments de vegetació, de propis veïns moltes vegades, i la vegetació està 

en un estat molt avançat. Davant d’aquesta situació i de les peticions reiterades que 

es netegés, es va fer la consulta a Secretaria, perquè fins ara l’Ajuntament intervenir 

directament i repercutir a la propietat no ha estat possible. Però davant de la 
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situació de risc de tenir una parcel·la en aquestes condicions, es va fer la consulta a 

Secretaria, i es va adquirir el compromís d’executar la neteja d’aquesta parcel·la. 

Tenen la factura corresponent a l’arxiu i a l’expedient d’aquesta propietat per tal que 

si algun dia la propietat demanés alguna llicència d’obra es pogués repercutir. Tot 

aquest procés s’ha fet. A les alçades d’any que estan s’ha de demanar permís als 

forestals per poder executar qualsevol feina de desbrossada i això aquesta setmana ja 

s’ha fet i segurament es començarà a netejar demà o com a molt dilluns. Tant 

aquesta parcel·la com una que hi ha a la part de baix que també és d’una altra 

propietat, que les herbes estan envaint fins i tot la zona del vial, el cost és al 

voltant dels 3.000€. Això ho suportarà la regidoria de Serveis Urbans, de 

manteniment de zones públiques, per tal de garantir que l’estat d’aquestes parcel·les 

sigui net i aminorar el risc d’un hipotètic incendi. Què descobriran en aquestes 

parcel·les? No ho saben. A part de desbrossar és possibles que allà surtin runes, 

restes de fustes, de mobles, i es procedirà a retirar-ho. Ells garanteixen que almenys 

aquestes dues parcel·les es netejaran. Aquesta situació es pot donar en altres 

parcel·les, però és evident que ells no poden començar a desbrossar i netejar totes 

les parcel·les que la propietat no ha executat, tot i que dins del seu procés hi ha 

tota una sèrie de multes coercitives, etcètera. Concretament, en aquestes dues 

parcel·les, entre demà i dilluns, amb totes les mesures de prevenció i seguretat que 

els requereixen, perquè és estar actuant en uns moments d’alt risc, i potser per voler 

netejar aquestes parcel·les encara podrien tenir un ensurt. Evidentment, es prendran 

moltes mesures de prevenció. Quant al tema dels hidrants, hi han estat treballant 

també des del departament per possibilitar-ne la millora. No es pot tenir un hidrant 

reconegut com a hidrant si no té les condicions tècniques que requereix. Hi ha un 

estudi per resoldre tot això, amb un cost aproximat amb tota una sèrie 

d’intervencions perquè tenen un problema de pressió. El dipòsit que tenen a la part 

alta és per al subministrament de veïns. És a dir, que de cap de les maneres els 

acceptarien poder instal·lar allà un hidrant. Potser en un punt mig seria possible. 

Tenen un cost aproximadament de 157.957€ per resoldre el tema d’aquest hidrant.  
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 La regidora Sra. Marzo manifesta que agraeix molt les informacions tan detallades 

per part d’ambdós regidors. Una curiositat del “diente de león “ que pensa que és la 

planta que ABERTIS ha posat al marge de moltes de les seves autopistes, i els 

pregunta si ells tenen consciència que va amb reg. No ho té clar, perquè és una 

planta que s’ha utilitzat molt en els marges de les autopistes per evitar el moviment 

de sorres. Celebra que estiguin recollint aquestes propostes, estudiant-les i avaluant-

les, que és el que pertoca, però no sap si hi ha una proposta en ferm de sistemàtica 

de prevenció o alternativa per part del govern. És a dir, la informació als veïns sobre 

quina ha de ser la seva actuació en el cas que es produeixi una situació de risc, si de 

confinament, si d’evacuació, etcètera, i això és un tema que en el seu moment 

s’havia comentat.  

 

 El regidor Sr. Almendro manifesta que pel que fa al tema del “diente de león” creu 

que és un tema tan important que  fins i tot ell se n’aparta, perquè no és el que ell 

pensi o deixi de pensar. Aquí, a l’Ajuntament, tenen un tècnic que és expert en la 

matèria i que han de fer el que digui, i encara més si hi ha un reforç per part de la 

Generalitat. No és el que ell pensi o deixi de pensar. En qualsevol cas, ha de pensar 

que estan parlant d’un tram que hi ha una franja de prevenció de 25 metres, on, 

teòricament, el que es fa és evitar que hi hagi vegetació de sotabosc i, amb les 

separacions que legalment s’estableixen, poden haver-hi arbres. Però si, a més, ells 

promouen una vegetació sense garantia que estigui correctament, doncs creu que no 

se l’haurien de jugar. De totes maneres, li diu que per a les informacions exactes,  

cal parlar amb el tècnic que és qui li ho explicarà. Ell creu que el tema de prevenció 

d’incendis és un tema que se l’han de prendre tots molts seriosament i que tots han 

d’anar a una i sumant esforços. I, per això, agraeix novament a l’Associació Coma 

Fosca que des del principi ha estat aquesta la seva intenció. Des de l’Ajuntament s’hi 

dediquen molts esforços humans, però també tècnics, i políticament estan molt 

conscienciats que és una matèria que per model de poble han de tenir present al 

llarg de tot l’any i, per això, s’hi aboquen molts recursos. Creu, i que li deixin reiterar 

la idea, que en cap cas sigui un tema banal o d’aprofitament en qualsevol moment, 
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sinó que vagin tots a una i que siguin constructius allà on pertoca i no treure els 

temes on no pertoca. 

 

 La regidora Sra. Fernández manifesta que volia fer un aclariment. Hi va haver un 

incendi. En una tormenta elèctrica, un llamp va causar l’incendi, es va activar els 

bombers i s’apagà el foc. L’endemà el cap de la brigada, el Sr. Benjamí Sanahuja, per 

experiència va anar allà i es va trobar que fumejava una soca que hi havia allà. 

Automàticament es va avisar a bombers i ho van apagar. El recel que tenen, la cura 

que tenen, la preocupació que tenen, va molt més enllà de complir normatives i el 

que els donen com a estandard. Ells hi afegeixen un plus personal amb la prevenció i 

a garantir la seguretat de totes les urbanitzacions, no tan sols Can Comulada. Tenen 

Alella Parc, tenen Mas Coll, tenen Font de Cera. La seva sensibilitat a preveure, a 

vigilar i a estar atents de qualsevol fum que surt, poden creure que no els ho pot 

explicar en paraules. Perquè aquest fet es va produir. El foc es va reproduir perquè 

una soca que s’havia donat per apagada es va encendre al llarg de la nit, o sigui, al 

matí a primera hora, aquest senyor va anar allà i va veure que allò fumejava. Van 

venir els bombers i es va resoldre. Van evitar un segon incendi. 

 

 La regidora Sra. Marzo manifesta que ella no està qüestionant que no hi hagi una 

preocupació per aquest tema, i tampoc combregarà amb ella que això és una 

utilització de cap tipus, però ha fet una pregunta molt concreta. Als veïns,  se’ls ha 

d’informar que han de confinar-se o que han d’evacuar. Això és el que ha preguntat. 

És una pregunta senzilla. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que, el tema de confinament o no confinament, al final és 

decisió dels bombers, que són qui, en funció de l’avaluació del risc de l’incendi, han 

de prendre la decisió d’haver de procedir d’una manera o una altra. Tenen el Pla 

d’Actuació Municipal que, a més, ara fa alguna setmana que van revisar-lo per tal de 

posar-lo al dia i actualitzar-lo. De veure com han de funcionar si fos necessari 

activar-lo. En aquests darrers deu anys no ha estat mai necessari activar-lo, tot i 
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que, com bé diu la regidora Sra. Ana Fernández, es té una especial proactivitat abans 

dels incendis, en totes les actuacions que es duen a terme al llarg de tot l’any per tal 

d’evitar o minimitzar els riscos que es pugui produir a l’estiu. I després, en l’abans i 

durant, perquè el dia de l’incendi de Coma Fosca tres dels regidors que estan aquí, en 

aquesta taula, estaven al damunt de l’incendi, i si en faltava algun més és perquè no 

hi era. Sí que hi va haver una comunicació per part de la portaveu del grup de 

Convergència i Unió per tal d’estar al corrent d’allò que estava passant. Que no 

pateixin, perquè, com deien els gals, només hi ha una cosa a la qual tenir por, en el 

cas dels gals era que els caigués el cel al damunt del cap, i la seva és que tinguin un 

incendi en el poble. 

 

 El regidor Sr. Bardes manifesta que si quan hi ha hagut un incendi si el dia posterior 

no hi ha una revisió per part dels bombers, perquè no hagi de dependre de la brigada 

aquest detall.   

 

 La regidora Sra. Fernández manifesta que li sembla que no l’ha entès. Els bombers 

tenen el seu protocol. Ella li està dient que ells tenen un valor afegit, que és unes 

supervisions. Vol pensar que els bombers van donar la seva intervenció per 

finalitzada. No és el primer cas que, a vegades, hi ha un incendi que es reprèn per 

diferents circumstàncies. En aquest cas, va ser aquesta peculiaritat d’aquesta soca 

que va quedar encesa. I això és cert, perquè el 1994 molts dels que se’ls van cremar 

tots els exteriors al cap d’un parell de dies hi havia llocs que encara fumejava. Ella li 

ve a explicar, i entén que ell la vol entendre, que hi ha aquest plus per part seva. 

Només li ha volgut puntualitzar això. 

 

 El regidor Sr. Bardes manifesta que no li nega aquest plus, el que li sembla una mica 

surrealista és que els bombers no vagin al dia després a fer un mínim de comprovació 

tan elemental com aquesta. 
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 La tinent d’alcalde Sra. Mans manifesta que, al final, és un tema de la Generalitat, ja 

que no és un tema de l’àmbit municipal el protocol dels bombers. Perquè, des d’aquí, 

creu que es fa prou i creu que els d’aquí segurament són més coneixedors del territori 

que tenen. I suposa que el Benjamí, pensant en Alella i que el dia abans hi havia 

hagut un foc, doncs va tornar-hi a anar per veure que tot estava apagat, i sort 

d’això.  

 

 El tinent d’alcalde Sr. Salas manifesta que, simplement, voldria afegir que aquests 

dos darrers incendis, que estan comentant, o que estan provocant una mica totes 

aquestes intervencions, en tot cas han sigut dos incendis purament accidentals, un 

per un llamp i un altre per un ocell que va xocar amb una torre elèctrica i va 

provocar una guspira. No es poden queixar de manca de prevenció i de manca de 

dedicació, sinó que han sigut dos incendis exclusivament accidentals. Per tant, 

incendis d’altre tipus si no en tenen també deu ser per alguna altra raó. Només volia 

apuntar això. 

 

I no havent-hi més assumptes a tractar, la Presidència alça la sessió, essent les 20 hores 

45 minuts, de la qual s’estén aquesta acta que, com a secretari, CERTIFICO. 
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